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 أل ريأدة الأ وأل في شةةةك أل  سةةةتكاو  هدفت هذه الدراسةةةل  لي س أث  تك ولوجلج  أ الوماج أل  اي 

 البأحث الووهج الجصفي التحا اي لاتمأ ل  ع الب أنأل استخدمسد ، و .، و ددهأ  ربع شك ألل ال وو لوصألاالا

ل في  وع الب أنأل الوتماقل بوتغ كال سةةةةةةةةةةةةةتبأن اي الا  توأدوم الا، و الو توع الوبحجث، و وصةةةةةةةةةةةةة  ال أهكة ذ 

( 288ولجنت   ول الدراسةةةةل    ، و م الإحصةةةةأل ل لاماجم الا توأ  ل.تم وحا اهأ بجاسةةةةرل بكنأ ج الح  فالدراسةةةةل 

 يو   جبأيل، وإم وي  ن، وسةةبوفجن  :، وهيشةةك أل الاوصةةألال  و ع رؤسةةأا الأسمةةأم في، و الوديكي فكدًا    

سد وجصةةةةةات الدراسةةةةةل  لي   وج ل    الوتألج  أن ( اسةةةةةتبأنل صةةةةةألحل لاتحا ل، و 274واي و ا كجم(، و أنت  

، ( لتلوجلج  أ الوماج أل بوبمأدهأ  الإ ه ة=α 0.05 مةةتجد دلالل   تك ذو دلالل  حصةةأل ل  ود  و جد  بكزهأ

 أل ريأدة الأ وأل  سةةةةةةتكاو  الوجارد البشةةةةةةكيل(  اي ، و سجا د الب أنأل، و لوصةةةةةةألاالا، و الشةةةةةةبكأل، و البك   ألو 

     بكز، و ل ال وو ةةل.وصةةةةةةةةةةةةةةةألا( في شةةةةةةةةةةةةةةك ةةأل الابتلةةأرالا، و التفكد، و الأخةةذ بةةألوخةةأ كة، و بةةوبمةةأدهةةأ  الوبةةأد ة 

بأسي الشةةك أل الأخكد ، و  ه الخصةةج ، و التجصةة أل التي وقدم بهأ البأحث لشةةك أل الإوصةةمل ال وو ل  اي

بضةةةكورة وم ي ، وورجيك شةةةبكأل الاوصةةةألال، وإستوأا  مدال حدييل، وبك   أل خأر  ل لتغ ي  ، و بشةةةكل  أم



 أل ريأدة الأ وأل، و الذي  داا الشةةبكأل في هذه الشةةك أل، ولوأ لهأ    ،تأر، واعةةحل  اي وحق ا  سةةتكاو 

  كدوه نتألج الدراسل، و ذلك يجصي البأحث بألاهتوأم بصجرة  كبك بقجا د الب أنأل، ووحدييهأ بأستوكار.
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Abstract  

 

 This study aimed at measuring the impact of information technology on 

entrepreneurship strategies of the four telecommunication companies in Yemen. The 

researcher used the analytical descriptive method to deal with the data so that it 

describes the phenomenon and the community. The questionnaire was used to collect 

data on the variables of the study, which was analyzed by the statistical packages 

program for social sciences (SPSS). The study sample consisted of (288) managers 

and heads of departments in all telecommunications companies (Yemen Mobile, 

MTN, SabaFon, and Y-Telecom), and (274) questionnaires were valid for analysis. 

The results of the study were found to be statistically significant at the level of (0.05 

= α) for information technology and its dimensions (Hardware, Software, 

Communications and Networks, Database, Human Resources), on Entrepreneurship 

strategies and its dimensions as well. (Proactiveness, risk taking, uniqueness, 

Innovation) of telecommunication companies in Yemen. One of the most important 

recommendations of the researcher to the telecommunication companies in Yemen 

in particular, and other telecommunication companies in general, is the need to 

strengthen and develop communication networks, as well as, the acquisition of 

modern equipments and external software to enhance the performance of networks 

in these companies, because of the obvious effects on the achievement of the 



entrepreneurship strategies, which are confirmed by the results of the study. Also, 

the researcher recommends to pay more attention to databases and update them 

constantly. 

  

 

 


